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Pla de Barris de Barcelona 

Comissió de Seguiment de Roquetes i Verdum 

Dia: 23/01/2023 Hora: 18:00 h Lloc: Biblioteca de Les Roquetes 
(Via Favència 288B) 

 
Assistents: 
 

Entitats: 
 

- AVV Roquetes 
- Centre Ton i Guida 
- Pla Comunitari de 

Roquetes 
- Pla Comunitari de Verdum 
- AVV Verdum 
- Casal de Barri de Verdum 
- Espai Polivalent de 

Roquetes 
- Associació Titellaires 
- Kasal de Joves Roquetes 

Personal tècnic: 
 

− Arnau Balcells, Direcció 
del Pla de Barris 

− Mireia Valls, Tècnica del 
Pla de Barris 

Consellers/eres dels grups 
polítics: 
 
− Alexandra López, 

Consellera de Verdum 
 

Nombre total de persones assistents: 20 (11 dones, 9 homes) 

 
Ordre del dia: 
 

- Balanç econòmic del PdB 2021-2022 

 
Temes tractats i acords de la sessió: 
 

Temes tractats: 

- Balanç econòmic del PdB 2021-2022 

Acords presos a la sessió: 

- Data de pròxima reunió de la Comissió 24/04/2023 a les 18.00 h a la Biblioteca de Roquetes 

 
Acta: 
 

 

1. Balanç econòmic del PdB 2021-2022 

 

S'excusa l'absència d'Accions Fem, que han avisat que no podran assistir a la reunió d'avui.      

 

Mireia Valls, Cap de P del Pla de Barris, presenta un repàs del balanç econòmic del PdB, 

demanant de detectar entre tots els assistents si manca cap informació. El document 

s'estructura en línies de proposta i les accions corresponents que s'han anat desplegant. 

Recorda que la columna de “Reserves” fa referència a accions que s'intueix que s'executaran, 
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però que encara no estan definides: en aquests casos, es guarden els diners en reserva. Pel 

que fa al concepte “Total compromès”, representa allò que ja està executat i gastat o que està 

confirmat que s'executarà. Les 3 columnes de color gris, al seu torn, corresponen al 

pressupost inicialment previst. Finalment, a l'última columna, el concepte “Disponible” 

correspon a la diferència entre el pressupost previst i la quantitat compromesa.                    

 

Explica que, malgrat que les línies d'Educació i Salut Pública són les que comptaven amb més 

pressupost, hi ha un dèficit de 460.000 euros. Tant a Drets Socials com a Activitat Econòmica i 

a Espai Públic i Accessibilitat, hi ha excedent, fet que permet compensar.  A l'última fila, consta 

la quantitat “Disponible”, havent eliminat les reserves: hi ha 181.000 euros, a banda dels 

595.000 € del total de reserves. Aquests 181.000 euros estan sense cap acció assignada.

                                             

Repassa tot el que ja s'ha executat del PdB.   

 

Educació i Salut:   

- Perfils psicosocials: Figures incorporades a escoles.   

- Pràctiques restauratives i mediació: Línia prevista per al curs 2023-2024 a l'Escola  Marta 

Mata. Es compta amb una reserva, que s'ha parlat amb l'escola i Accions Fem.  

- Obres Antaviana   

- Programa Caixa D'eines: De les 3 escoles, Antaviana, Turó de Roquetes i Marta Mata.  

 

A cadascuna, hi ha una reserva de 15.000 euros: cada centre educatiu té el seu eix singular de 

Caixa d'Eines i els seus propis projectes.  

 

Veïna del Pla Comunitari de Roquetes pregunta si l'equip de so Turó, que està a 

“Compromès”, fa referència a l'equip que s'havia de canviar.    

 

Mireia Valls respon afirmativament: A la columna “Compromès” hi ha contemplat allò gastat o 

confirmat que es gastarà.   

Veïna de l'Espai Polivalent de Roquetes pregunta què és el programa Caixa d'Eines.   

 

Mireia Valls respon que es tracta d'un programa d'educació i cultura, que es fa dins els centres 

educatius, dins i fora de l'horari lectiu. Hi ha 2 centres a Roquetes i 1 a Verdum: cadascun té el 

seu propi desplegament de Caixa d'Eines.   

 

Veí de l'AV Roquetes pregunta si la informació que avui es presenta es compartirà també amb 

els centres educatius i les AFA.   

  

Mireia Valls respon que es treballa braç a braç amb els centres educatius i que reben 

informació actualitzada.   

 

Tècnic del Pla Comunitari de Verdum pregunta si l'eix singular de la Caixa d'Eines de l'Escola 

Marta Mata, de caixa escènica, està ja definit.   

 

Mireia Valls respon que hi ha una part ja feta: tot el que es va fer fins a 3r de Primària. Hi ha 

una segona part, que està a mitges, que és la caixa escènica del cicle superior: 4t, 5è i 6è. 

Aquest eix singular és relatiu al teatre, i es treballa amb una aliança amb el Teatre Lliure, així 

com també una companyia que fa un acompanyament a l’equip educatiu en matèria de teatre.

   

- Activitats de lleure i extraescolars: Hi ha el programa Menjallibres, Lleure socioeducatiu 

de franja jove, amb Tronet, Juliols i Seguiment de monitors i les extraescolars a les 
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escoles Antaviana, Turó i Marta Mata. Pel que fa al programa de Lleure d'estiu, hi ha el 

Biblocasal, que es va fer només el 2021, el Casal d'Estiu Roquetes-Verdum i els Juliols de 

Franja Jove.   

 

Tècnica del Pla Comunitari de Roquetes pregunta si els 15.000 € en reserva de Lleure 

socioeducatiu seran per l'any 2024.   

Mireia Valls respon que els ha posat en aquest apartat provisionalment.   

 

- Ús i abús Pantalles: Disseny del Joc de Roquetes: S'ha afegit la partida per la producció, 

tot i que no se sap encara quin cost tindrà. A Verdum, es faran tallers de sensibilització 

amb famílies, per treballar el tema de l'ús i abús de pantalles, tal com es  va parlar amb 

la Taula Verdum Famílies: tampoc se sap quin serà el seu cost.   

- Salut mental i emocional: Hi ha Bricolatge, Costura i el programa Néixer i créixer Verdum.  

- Relacions afectivosexuals positives: Monòleg “No sólo duelen los golpes”. Ha d'anar una 

part a Trinitat Nova i a tots els barris. Al Marta Mata també hi ha un projecte pendent per al 

curs 23-24 en termes de coeducació.  

- Persones grans, envelliment actiu i saludable: Hi ha el Programa Ens Movem, de  marxa 

nòrdica a Roquetes i el Programa de Dinamització de Persones Grans a Verdum. No es té 

la quantia exacta, però s'han estimat 60.000 euros per als 2 anys. 

- Alimentació saludable: S'ha posat reserva al programa de Cistelles, que, tot i que s'acaba 

en el format actual, continuarà algun contingut en format taller. També hi ha el 

projecte de cuina “Connectem Cuinant” a l'Escola Marta Mata: s'ha posat una reserva de 

4.500 € que és possible que s'incrementi, perquè està funcionant bastant bé. 

   

Drets Socials, Equitat de Gènere i Acció Comunitària:   

- Adequació locals Verdum: Hi ha 1 milió d'euros en reserva.   

- Línia de Memòria Històrica: Enfocada a Verdum, a Roquetes, per ara, queda en standby. 

S'ha fet una reserva en previsió, per al projecte de l'àlbum de cromos i la seva il·lustració. 

- Línia d'interculturalitat i convivència: El PdB ha aportat una part de finançament al servei 

Nou Barris Conviu, fins el maig 2022. El projecte d'Eines per la Interculturalitat a Roquetes 

va acabar el 2021 i venia del PdB anterior, amb facturació contínua que fa que consti en 

l'actual balanç. Pel que  fa a la campanya de civisme a Roquetes, s'ha treballat des de 

la perspectiva de la convivència. La de Verdum s'ha ubicat a l'àmbit de Sostenibilitat 

Ambiental, perquè està  molt enfocada a aquests temes.    

- Activitats juvenils, foment de l'autogestió juvenil i treball amb joves. El programa de 

Dinamització Juvenil de Verdum compta amb reserva de 2 anys i Nous Lideratges de joves 

ha tingut ja 2 edicions, falta trobar l'espai on fer retorn: han participat 1 jove de Roquetes i 

1 jove de Verdum i ha sigut una molt bona experiència.  

- Noves tecnologies i escletxa digital: Les millores de wifi en equipaments municipals van 

començar a la primera edició del PdB i encara s'està tirant endavant, ja que entre la 

pandèmia, qüestions de transport i de material, aquesta línia s'ha prolongat en el temps 

més del que s'esperava.   

 

Tècnica del Pla Comunitari de Roquetes pregunta si el programa d'Eines per la Interculturalitat 

es refereix al projecte del mapa. També recorda que a l'última Taula de Convivència es va 

parlar de la possibilitat de reeditar el mapa, traduir-lo, fer més impressions i continuar el Pla 

d'Acollida, però indica que no hi ha cap reserva.     

Mireia Valls respon que és tot el treball que es va fer amb Begoña. Pren nota i valora que, com 

a línia, estaria bé incorporar-la, sobretot el Pla d'Acollida: el mapa de Roquetes entra en 

despeses de comunicació del PdB.   
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- Projecte de recuperació i donació d'ordinadors: Mireia Valls pregunta si les entitats ja s'han 

posat d'acord per a recollir els ordinadors i si s'han posat en contacte amb Trinijove. 

 

L'AVV Verdum respon que resten pendents: estaven esperant un mail amb proposta de dates. 

Ja van parlar amb Accions Fem per a gestionar la recollida amb un cotxe, etcètera. Mireia  us 

passaré el contacte.  

 

Ocupació, impuls econòmic i economia social:   

- Homologació d'estudis  

- Acreditació de competències professionals  

- Formacions a treballadores de la llar  

- Projectes de contractació per a regularitzar a persones en situació irregular  

- Programes de formació professional: Tasta La Vida, com que hi ha un romanent en aquest 

àmbit, pensava a fer una 3a edició un cop acabi l'actual. A principis del PdB també es va 

fer el Tasta La Bici. A més, hi ha el projecte formatiu de rehabilitació d'unes  finques  a 

Trinitat Vella: van participar bastants persones de Roquetes i Verdum. S'han deixat 25.000 

euros de reserva per si van apareixent altres projectes de formació. També s'havia parlat 

de formació en sector marítim. Finalment, la formació ocupacional per joves, el Tastet, 

compta amb 15.000 euros perquè s'han repercutit en tots els barris  del PdB.   

 

Tècnic del Pla Comunitari de Verdum pregunta si els 25.000€ estan disponibles per si surt 

alguna proposta a la Taula d'Inserció.  

 

Mireia respon afirmativament.  

- Dispositiu d'orientació laboral: A Verdum.   

- Activació de locals buits: Es treballa juntament amb Impulsem El Que Fas de BCNActiva, 

perquè incorporin una línia específica de PdB per als barris del Pla, dins la  línia Amunt 

Persianes.   

 

Veïna de l'AVV Verdum pregunta si els locals que s’arreglen sota el programa Amunt Persianes 

són per a activitat econòmica o per habitatge.  

Mireia Valls respon que són exclusivament per activitat econòmica. La novetat d'aquesta edició 

és que la subvenció també val per a fer obra i no només despesa corrent, fet que no és 

habitual. 

 

Tècnic del Pla Comunitari Verdum pregunta si dura fins a 2024.   

Arnau Balcells respon que, de moment, 2023. Per al 2024 es veurà si es pot tornar-ho a fer.

   

Veïna de l'AVV Roquetes pregunta què és la Formació en oficis de joves Roquetes-Verdum i 

perquè entra dins els pressupostos del PdB si, a parer seu, els joves dels barris no hi van.  

 

Mireia Valls respon que aquest és el Tastet d’Oficis del PdB, que els joves sí que hi participen, 

que es va treballar amb la Taula Sociolaboral i que, al final, s'han fet tallers complementaris als 

del Tastet que organitzen les entitats locals. El primer Tastet ja es va acabar, encara no hi ha 

les dades de participació, però la valoració va ser molt positiva.    

- XARSE   

- Programa de suport i enfortiment del comerç de proximitat: Mireia Valls indica que no  ha 

tingut temps de contrastar la xifra que consta al balanç, però que aquests 90.000 euros no 

li encaixen: ha de tractar-se d'una xifra inferior.6. 

 

Veïna de l'Espai Polivalent de Roquetes pregunta si XARSE es reduirà l'any vinent.   
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Arnau Balcells respon que, finalment, no: es va fer l'esforç perquè, com a mínim, el 2023 el 

servei continuï igual. Explica que es tracta d'un servei que va néixer amb la COVID: és molt 

car, però és vital i s'ha decidit sostenir-lo, però s'ha de veure on va. La idea seria mantenir-lo 

també el 2024 dins un altre pressupost. La digitalització ha vingut per quedar-se, malgrat que 

hi ha una bretxa digital molt gran.   

 

Tècnic del Pla Comunitari de Verdum afegeix que s'ha vist que és un recurs molt necessari. 

Valora positivament que es mantingui enguany, però es mostra partidari que hi hagi una 

continuïtat efectiva.   

 

Veïna de l'AVV Verdum valora que és un servei important i opina que l'hauria d'oferir 

BCNActiva.   

 

Veïna de l'AVV Verdum pregunta si l'Ajuntament és conscient de la bretxa digital. A més, 

destaca que la presencialitat continua sent necessària.   

 

Arnau Balcells respon afirmativament: cal buscar la manera d'estructurar aquest servei 

municipal. No és tan fàcil, s'ha de veure on s'ha de col·locar. Els tràmits continuaran sent 

telemàtics i aniran a més, però caldrà un acompanyament presencial.    

 

Espai públic i Accessibilitat:   

- Marxa exploratòria a Roquetes i a Verdum: Hi ha una reserva de 200.000 € per a cada una 

d'elles. D'aquí es veurà què acaba sent necessari gastar: es va fer reunió amb Serveis 

Tècnics i hi ha moltes intervencions detectades que o ja s'han fet o entren dins els 

pressupostos ordinaris: és possible que hi hagi romanent.   

 

Tècnica del Pla Comunitari de Roquetes pregunta on està la part que es treballava sobre 

gènere.  

 

Mireia Valls respon que no ho ha inclòs, però pren nota i ho posarà en aquest apartat.  

- Les 2 places: La de Verdum i la de Roquetes. La plaça a Verdum compta amb 750.000 

euros més la redacció del projecte i, la plaça a Roquetes, al seu torn, tenia  400.000 euros 

inicialment, que s'han incrementat fins a 900.000 euros a causa de  la carretera d'accés al 

mirador que no es podrà fer.   

- Carretera al mirador: Va quedar descartada i el seu pressupost es va destinar a la plaça a 

Roquetes. 

- Reurbanització C/ Llopis: Està acabada.   

 

Sostenibilitat ambiental i Emergència Climàtica:   

- Transformació dels jardins de l'Escola Freire: Seran 36.000 euros.  

- Campanya de Civisme de Verdum: Va amb aquesta línia mediambiental.   

 

Altres:  

S'haurà d'actualitzar. En aquest àmbit hi van despeses de comunicació i despeses de 

projectes globals del PdB d'àmbit ciutat.    

 

Veïna de l'AVV Verdum pregunta per un conveni i projecte de foto reflectit al balanç.   

 

Mireia Valls respon que es tracta d'un projecte similar al de fotografia que ja es va fer a 

Roquetes durant l'edició anterior del PdB i que va derivar una exposició d'àmbit ciutat. Amb 
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aquest es vol compensar els arxius documentals de la ciutat. No impacta físicament a Verdum 

ni a Roquetes, però vol contribuir també a la reducció de desigualtat a escala d'arxiu 

documental. Es preveu que s'acabi exposant al MACBA.   

 

Arnau Balcells afegeix que diversos artistes, locals i internacionals, vindran a fotografiar 

aquests barris. Les línies seran la lluita veïnal, el protagonisme de les dones, la frontera de la 

muntanya als barris i altres temàtiques que afecten diferents barris. De moment, s'està 

facilitant que els artistes puguin conèixer els barris de la mà dels veïns: a partir d'aquí, 

proposaran una forma d'abordar aquesta mirada, en fotografia i vídeo. Es voldria fer una 

exposició al MACBA com a mínim i altres accions que puguin derivar-se. El programa ja ha 

arrencat, comença el 2023 i acabarà a finals de 2024, també es farà un llibre.   

 

Veí de l'AVV Roquetes pregunta per l'apartat de Torre Jussana.   

 

Mireia Valls respon que pertoca a l'àmbit de l'enfortiment del teixit associatiu. En el cas de 

Verdum, estan acompanyant a l'AFA de Marta Mata i va quedar pendent si Accions Fem també 

volia aquest suport. A Roquetes no hi ha cap entitat que l'hagi demanat.   

- Concilia: Servei de canguratge. Mireia Valls indica que no està reflectit al document del 

balanç.   

 

Habitatge:  

- Finques d'Alta Complexitat: àmbit que va al marge del PdB local.   

 

Arnau Balcells detalla que, inicialment, hi havia 13 milions d'euros per a tots els barris de PdB, 

però, amb els fons europeus Next Generation, el pressupost ha pujat fins a 20 milions. El 

Programa de Finques d'Alta Complexitat (FAC) continua amb la mateixa dinàmica, però, des 

d'aquest any, qualsevol rehabilitació haurà d'assolir uns mínims d'eficiència i millora energètica 

per a poder accedir a la subvenció. S'intentarà acompanyar i que no quedi cap finca fora: 

Mireia Valls pot compartir el detall de quantes finques s'han identificat, ja es va fer un 

monogràfic al respecte. A més, les ajudes de ciutat tenen un llindar més alt per als barris de 

PdB, també per finques que no siguin d'alta complexitat: en aquests casos, l'oficina també fa 

un acompanyament, si bé és menys intensiu.  

 

Veïna de l'AVV Verdum pregunta si el programa FAC el porta Ètichabitat.  

 

Arnau Bacells respon afirmativament. L'acompanyament de les ajudes d'àmbit ciutat no sap 

qui les porta.  

 

Valoracions i preguntes:   

Mireia Valls conclou fent una valoració positiva del balanç. Hi ha 2 anys de PdB al davant, les 

quantitats disponibles poden semblar poc, però hi ha marge per a desenvolupar noves 

accions.   

 

Veïna de l'AVV Verdum pregunta a quin moment es tanquen els projectes del PdB, 

independentment que la data de finalització sigui el 31/12/2024.   

 

Arnau Balcells respon que la majoria de programes s'haurien d'acabar a l'estiu de 2024. Els 

que són d'àmbit escolar no té sentit que reobrin al setembre. La resta de serveis hauran d'anar 

tancant d'una forma ordenada, però 2024 serà un any de tancament i traspàs, de veure quins 

programes pot assumir Districte.   
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Mireia Valls afegeix que es van fent reunions amb 2 equips comunitaris i revisant tot el procés.

  

Veí de l'AVV Roquetes pregunta si tot el que s'ha descartat del PdB no podrà entrar per al 

2023 ni 2024. Per exemple, la vorera del mirador, el monòlit, la R, etcètera. Remarca que fa 16 

anys que el veïnat espera aquestes reformes.   

 

Mireia Valls respon que ja no entraran al PdB. S'haurà de veure el proper mandat, comptant 

que vénen eleccions.   

 

Veí de l' AVV Roquetes demana que el document s'enviï, almenys, amb 15 dies d'antelació i no 

el dia abans.   

 

Arnau Balcells està d'acord, tot i que remarca que aquesta mena de document necessitava 

una explicació presencial.   

 

Veïna de l'AVV Roquetes expressa la preocupació sobre com continuaran els projectes un cop 

s'acabi el PdB.   

 

Arnau Balcells respon que aquest és un treball que s'ha de començar a fer ara mateix, encara 

que quedin 2 anys per acabar. Alguns s'hauran de tancar i d'altres, veure si es poden assumir 

des de l'Àrea o el Districte.  

 

Mireia Valls afegeix que tot això ja es va explicar des de l'inici del PdB. La batalla per la seva 

continuïtat s'haurà de continuar fent.   

 

Tècnic del Pla Comunitari de Verdum demana i confia que, des de PdB, hi haurà una certa 

corresponsabilització de continuar endavant, malgrat que s'acabi.   

 

Veïna de l'AVV Verdum opina que a la tardor de 2023 tocarà a les comissions de seguiment 

posar el punt sobre quins projectes són els prioritaris que s'han de mantenir. Considera que 

aquí sí que es podria ajudar des de PdB a assenyalar quines línies són imprescindibles. 

  

Arnau Balcells respon que s'ha d'assumir que hi ha una part que caurà: aquest nivell de 

despesa no seguirà, però alguns projectes es quedaran i hi ha línies que es podran vehicular. 

  

Veïna de l'AVV Verdum apunta que a Roquetes van 8 anys de PdB i necessiten 4 més. A 

Verdum van 4 i s'ha de reivindicar que es vol continuar tenint.   

 

Veïna de l'AVV Roquetes opina que es tracta d'un compromís polític. Sempre s'han posat 

pedaços, amb la Llei de Barris, el Pla de Barris, etcètera, quan el que hi ha és un problema 

estructural. Cal una aposta política ferma en aquest sentit. És conscient que, des de l'inici, es 

va dir que no hi hauria continuïtat, però demana el suport del PdB en allò que es pugui 

mantenir: aquests barris tenen circumstàncies molt peculiars i moltes necessitats, cal apostar 

per vies que permetin canviar realment la situació actual, que és molt caòtica.   

 

Alexandra López, Consellera de Verdum, valora que el PdB ha aportat molt, tot i les dificultats, 

però s'ha de veure què passarà després de les eleccions.   

   

Mireia Valls apunta que cal revisar la data de cara a la pròxima comissió. S’acorda que 

s’enviarà un correu amb una proposta de temes a parlar per la següent sessió i recorda als 

participants que poden respondre amb les seves propostes.   
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S'acorda que la següent reunió de la Comissió de Seguiment serà el 24 d'abril a la Biblioteca 

Les Roquetes a les 18.00 h.   

 

Veí de l'AVV Roquetes recorda que, fa 1 any, s'havia de posar una placa per assenyalar el 

refugi antiaeri de la Guerra Civil que es va trobar al C/ Cirerer: l'havia d'instal·lar Districte, però 

és una obra de PdB, que comptava amb el compromís del Regidor i de Sheila.   

 

Mireia Valls respon que demà té coordinació amb Cabrera, ho traspassa i pregunta.  

  

Alexandra López afegeix que està la Taula de Memòria Democràtica i aquesta qüestió no ha 

passat per allà. Ho comunicarà a Sheila.  

 

Sense més intervencions, es tanca la sessió. 

 
 
Dades de la sessió: 
 

 

 
 

 


